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 ملخص الاطروحة

 
ًخذَّة يٍ شهر كبَىٌ الاول    ًُ فً الاهىار انىسطى  2013ونغبٌت  شرٌٍ انثبًَ   2012اَجزث انذراست خلال انفخرة ان

يٍ  Cyclocoelidaeػزل خًست اَىاع يٍ يثمىببث ػبئهت انخببؼت نمضبء انجببٌش فً يذبفظت ري لبر وحى خلانهب 

درسج بؼض انًظبهر انذٍىٌت نبٍض . ار حى وصفهب حصٍُفٍب انطٍىر انًبئٍت اثُبٌ يُهب حسجم لاول يرة فً انؼراق

حى وصف .   يٍ اخخلافبث  فضلا ػٍ دراست  حبثٍر بؼض انؼىايم انبٍئٍت ػهٍهبو دذد يببٍُهب انًثمىببث ويهذببث حهك  

مىالغ انًُخشرة فً يُطمت انػٍ طرٌك الاصببت انًخخبرٌت نُىػٍٍ يٍ ًثمىببث ننخهك االاطىار انٍرلٍت ودراست ويخببؼت 

ث انخغبٌــراث انًىسًٍت و فخراث دذد انطٍىر انًُزنٍت حجرٌبٍب.َىػٍٍ يٍ دراست ايكبٍَت حطفههب ػهى فضلا ػٍ الاصببت 

 انًؼزونت فً انذراست انذبنٍت فً يُطمت انذراست وانؼىايم انًؤثرة ػهٍهب. Cyclocoelidaeيثمىببث ػبئهت اَخشبر 
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Abstract of thesis 
This study was carried out during the period between December 2012 to November 2013 in 

Al- Chibayish marshes , eastern of Thi Qar province.five species of digenetic trematodes,  

were isolated from aquatic birds,two of them are recorded for the first time in Iraqi birds, 

taxonomically described and illustrated. Biological study of eggs and miracidia  of these 

trematodes was conducted to determine the differences between them and to determine   

the effect of  some environmental factors on it. Growth and development of the larval stages 

of these trematodes in the laboratory snails as well as the experimental infection of  domastic 

birds were studied . Seasonal variation of these trematodes was discussed. 



 


